
 

  
 

 
 
Àrea d’Infraestructures i Espais Naturals 

Gerència de Serveis d’Espais Naturals 

Servei de Gestió de Parcs Naturals 

 

 
ACTA DE LA REUNIÓ  DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DEL  
PARC NATURAL DE SANT LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC 

 
 

CONVOCATÒRIA  

 
Data: 10 de maig del 2022 
Hora: 17:00 
Lloc: en línia a través de la plataforma Microsoft Teams 
 

ORDRE DEL DIA  

 

1.  Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior 

2.  Nou organigrama de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals 

3.  Informe de gestió.  

a) Programa d’actuacions 2022 
b) Principals activitats realitzades 
c) Pla d’ús públic 

4.  Torn obert de paraules 

 

ASSISTENTS 

 
Presideix la reunió:  
 

- Sra. Joana Barber Rosado, cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals.  

Assistents en representació de les entitats i sectors membres: 

 
- Sr. Salvador Vives Jorba, representant de la Federació Catalana d’Espeleologia 
- Sra. Montserrat Farré, EcoGranja La Roca. Avicultura Ecològica 
- Sr. Enric Prat Balaguer, representant del Centre Excursionista de Terrassa 
- Sr. Eduard Peremateu Tejedor, representant del Centre Excursionista de Terrassa 

Assistents d’entitats i administracions interessades: 

 
- Sr. Xavier Serret, president del Collserola Sport Respecte Ciclisme 
- Sr. Esteve Puig, representant del Club Centre Excursionista Llorençà 
- Núria Garcia Múrcia, 4a Tinenta d’Alcalde de l’Ajuntament de Matadepera 

Assistens d’empreses adherides a la CETS 

 
- Sra. Gemma Gimferrer, Nous Reptes SL – Àrea d’esplai del torrent de l’Escaiola 
- Sra. Sílvia Comellas Compte, TRES TURONS Història i Patrimoni 
- Sra. Meritxell Folch Vázquez, Restaurant La Pastora 
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Assistents de l’Àrea d’Infraestructures i Espais Naturals de la Diputació de Barcelona: 

 
- Sr. Quique Rasche Vilanova, Oficina Tècnica de Parcs Naturals  
- Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac 
- Sr. Josep Canals Palau, tècnic d’ús públic del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 
- Sra. Olga Tejero Avalos, suport a la gestió del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 

 

Desenvolupament de la sessió: 
 
La Sra. Joana Barber dona la benvinguda als assistents amb la voluntat que la propera reunió pugui 
ser presencial. 

 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

La Sra. Joana Barber es refereix a l’acta de la reunió del dia 4 de novembre per demanar si algú dels 
presents vol fer cap modificació a l’esborrany tramés. 

No es presenta cap objecció, de manera que s’aprova l’acta. 

 

2. Nou organigrama de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals 

La Sra. Joana Barber informa que s’ha fet una reorganització de l’estructura de la Gerència de 
Serveis d'Espais Naturals. Exposa que es va cap a un model de gestió dels Espais Naturals de la 
Xarxa que generi economies d’escala, que es pugui garantir l’actuació en el territori i que també pugui 
donar resposta als nous reptes i línies d’actuació. Comenta que la darrera reorganització que va tenir 
lloc en el que havia estat el Servei de Parcs va ser al 2004, any en que es va crear la Gerència de 
Serveis d’Espais Naturals amb unes oficines tècniques de gestió. 

 

Organigrama de la GSEN fins a data 26 de gener del 2022 

 

 

 

Nou organigrama de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals 
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Servei de Gestió de Parcs Naturals 

 

 

Servei d’Anàlisi i Gestió Territorial, Inversions i Obres 

 

 

 

 

Oficina Administrativa i de Suport Jurídic 
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La Sra. Joana Barber comenta que s’ha volgut fer aquesta exposició perquè es considera que el fet 
de tornar a ser un servei és una bona notícia i per informar de les novetats i de la dualitat en la que es 
treballa, d’una banda amb el territori i de l’altra amb programes transversals. 

 

3. Informe de gestió 

El Sr. Àngel Miño presenta l’informe de gestió 2022. Comenta que el programa es va exposar a 
l’anterior reunió, del qual s’han començat a gestionar diverses activitats. 
 
Informe de Gestió 2022 
 

 Conservació del Patrimoni Natural i Cultural 
 Ús Públic i Educació ambiental 
 Desenvolupament Sostenible i Benestar de la Població 
 Activitats de Coordinació i Governança 

 
Conservació del Patrimoni Natural i Cultural  
 

 Projecte de millora dels camins de la Mola i el Montcau  
 Projecte de Consolidació dels coberts del Monestir de Sant Llorenç  
 NOUS Projectes d’Excavació, Conservació i adequació a la visita Serra Llarga i Obac 

Vell 
 Excavacions arqueològiques coves  
 Execució del  Pla Bàsic d’infraestructures de Prevenció d’Incendis 2022.  

 Arranjaments de la Xarxa viària i franges de seguretat   
  Gestió forestal (Obac)            
 Projecte de millora dels camins de la Mola i el Montcau   
 Recollida d’escombraries  2022.  

 Convenis amb els municipis 
 Manteniment  ordinari d’equipaments (fins la data)   
 Previsió  equipaments        
 Actuacions  al medi   (+ treballs propis)     
 Excavacions arqueològiques  (2022-25)      

 Cova Simanya, cova de la Canal (Subvenció 4 anys SERP; UB) 
 Nou Projecte de Mobilitat  

 Acord amb la Generalitat de Catalunya per ampliar horari M11 i ampliació diària a 
M12    

 Tractaments dels marges de les carreteres 
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 Execució de l’Acord amb la Generalitat de Catalunya per a estudiar les 
poblacions de polinitzadors als marges de les carreteres 

 
Activitats de Conservació i Seguiment 
 

 Conveni de Col·laboració entre la Universitat de Barcelona i la Diputació de Barcelona. 
En execució.  

 Centre Pilot de Monitoratge de la Biodiversitat de les muntanyes mediterrànies. Dep. 
Biol. Animal. 

 Projecte CARIMED  (2019-22). Dep Ecologia. 
 Nou conveni per a activitats a tota la Xarxa de Parcs 
 Projecte La Mata.  PIREP  (New Generation) 

 
 Conveni de col·laboració de la Diputació de Barcelona amb el Servei Meteorològic de 

Catalunya – Fenocat (Xarxa de seguiment fenològic de Catalunya) 2019-2023 (en curs) 
 Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc) 

Planificat i executat en diversos graus, depenent de la planificació de cadascun dels 
seguiments  

 Estudis de Seguiment i Conservació  (estudis i difusió) (Entitats i organismes científics i 
investigadors) 
 

 Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc) 
Planificat i executat en diversos graus, depenent de la planificació de cadascun dels 
seguiments. 

 Seguiment Estandarditzat de la Flora Amenaçada (SEFA) 
 Seguiment de la flora invasora 
 Seguiment de l’àliga perdiguera (2022: 2 polls, anellament) 
 Seguiment de nidificació de l’aufrany (2022: posta feta) 
 Seguiment de la nidificació del falcó pelegrí  (2022: 3 polls, anellament) 

    https://www.youtube.com/watch?v=BjyB-JASfpc 
 

 Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc) 
Planificat i executat en diversos graus, depenent de la planificació de cadascun dels 
seguiments. 

 Seguiment fotogràfic de fauna (micromamífers, carnívors i ungulats) 
 Seguiment de la nidificació de l’àguila marcenca  
 Seguiment de la distribució dels rapinyaires diürns 
 Seguiment de la nidificació de rapinyaires nocturns 
 Seguiment dels rat-penats a la Cova de Mura 
 Seguiment de l’erosió (camins i activitats d’UP)  

 
 Estudis de Seguiment i Conservació  (estudis i difusió) Planificat i en diversos graus 

d’execució. 
 Estudi de protocols de seguiment a llarg termini de rèptils mediterranis (Comparativa 

de Metodologies  a parcs de Catalunya)  
 Estudi i conservació dels invertebrats cavernícoles d’interès (Bioespeleologia). Museu 

de Ciències Naturals de Barcelona, Federació Catalana d’Espeleologia,  Associació 
Catalana de Bioespeleologia  (Xarxa de Parcs) 

 Estudi dels efectes de la freqüentació envers la biodiversitat al Parc Natural de Sant 
Llorenç del Munt i l’Obac. 2022-2023.  

 Pla Estratègic de Seguiment i recerca per a la Conservació de la Fauna de la Xarxa 
de Parcs. Museu de Granollers (Ropalòcers, Petits mamífers, Amfibis, Rèptils i 
Ratpenats)  

 Estudi Hidrogeològic (inventari punts d’aigua i cursos fluvials. 2021-2022) 

https://www.youtube.com/watch?v=BjyB-JASfpc
https://www.youtube.com/watch?v=BjyB-JASfpc
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 Pla de millora d’hàbitats oberts – prats semi naturals 
 

 Estudis de Seguiment i Conservació  (estudis i difusió) Planificat i en diversos graus 
d’execució. 

 Seguiment d’amfibis   (Xarxa de Parcs) 
 Seguiment de quiròpters  (Xarxa de Parcs) 
 Seguiment i catalogació de coleòpters (Xarxa de Parcs)   
 Seguiment, avaluació i conservació del cranc de riu (Xarxa de Parcs)  
 Seguiment cinegètic (senglar, cabirol)    (Xarxa de Parcs)  
 Seguiment dels ocells nidificants (ICO, DB) (Xarxa de Parcs)  
 Estudi i seguiment del Botxí meridional 
 Anàlisi de la dieta de la geneta (Genetta geneta) 

 
Activitats de Conservació 
 

 Projecte Tech4Nature (UICN) 
 Nou projecte de monitorització de l’Àliga perdiguera (Exe) 

 
Ús Públic i l’Educació Ambiental  
 

 Pla d’Informació   
 Parcs i Biblioteques   
 Centre de Documentació del Parc  
 Preparació d’itineraris 
 Parcs en Concert (12/6 Talamanca)  
 Viu el Parc 2022 (31ena edició. 1/5/22 Festa matinal) 
 Dia Europeu dels Parcs 
 Cercle de Voluntaris  
 Senyalització Interpretativa  
 Manteniment senyalització  
 Projectes de Mobilitat  
 Parc a Taula (2022) 
 Interpretació Coves 
 Marquet de les Roques  

 Façanes i instal·lacions (Ex) 
 Camí Ral 

 Talamanca a Navarcles (Lic) 
 Preparació d’itineraris.    (Recursos propis) 

 Rellinars i la pedra seca 
 Monistrol de Calders 

 La Pahíssa del Marquet 
 Consolidació de les activitats a La Pahissa del Marquet  
 Poesia als Parcs  

 Let’s Clean Up Day (7/5/22) 
 4 municipis a 8 municipis i 27 accions (parc, municipis i entitats) 
 80 persones, 215 kg 

 
 
 
 
Desenvolupament Sostenible, Benestar Població  
 

 Bus  Parc 
 Ampliació M11 i Nova línia M12 (Ex) 
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 Subvencions a particulars 2022 (Exe) 
 Suport a l’agricultura i la ramaderia.  

 Les Refardes (Red) 
 
Activitats de Coordinació i Governança 

 La Mata. Projectes PIREP New Generation. 
 Ampliació del Parc Natural 
 Sistema Q de qualitat en ENP 
 Carta Europea de Turisme Sostenible 
 Seguiment i informació d’activitats 

 Informes emesos (1/1/2021 a 30/11/2021) 

Nombre d’informes   Assumpte 

29  Activitats científiques, culturals i educatives 

47  Activitats esportives, turístiques i de lleure 

1  Caça (aprofitaments i PTGC Plans Tècnics de Gestió Cinegètica) 

14 Filmacions i reportatges fotogràfics 

7  Incendis 

12  Forestal (aprofitaments i PTGMF) 

9  Informes interns de Subvencions 

2  Instal·lacions tècniques 

9  Urbanístic (6) i Xarxa viària (3) 

47  Denúncies (26 circulació, 2 caça, 4 altres) 

9  z_Altres 

Total: 184   

 

 Sistema Q de qualitat en ENP 
 

 Núm. de suggeriments Mitjana dies de resposta 

Total 2006 42 64,5 

Total 2007 58 20 

Total 2008 51 27 

Total 2009 72 19 

Total 2010 55 6 

Total 2011 62 14 

Total 2012 53 20 

Total 2013 68 16 
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Total 2014 72 19 

Total 2015 45 20 

Total 2016 51 22 

Total 2017 45 19 

Total 2018 43 21 

Total 2019 38 22 

Total 2020 64 18 

Total 2021 62 10 

 

La Sra. Joana Barber, en relació a tema de l’ampliació del parc informa que els municipis de 
Terrassa, Viladecavalls, Matadepera i Vacarisses van adreçar un escrit a la Diputació de Barcelona 
sol·licitant l’ampliació del parc natural i seguidament es va emetre un escrit a la resta de municipis per 
veure si algun altre municipi hi estava interessat. S’han fet totes les visites als ajuntaments i el pas 
següent és presentar la proposta a la Generalitat.  

La Sra. Montserrat Farré pregunta si Castellar del Vallès ha presentat cap proposta. 

La Sra. Joana Barber respon que Castellar del Vallès inicialment volia fer una ampliació però 
finalment la seva postura ha sigut quedar-se tal com està. Per altra banda aclareix que un cop 
presentada la proposta a la Generalitat, serà aquesta Administració qui acabarà decidint i segurament 
comunicarà que tot el que ja és Espai d’Interès Natural cal incloure-ho en aquest projecte d’ampliació. 

Per altra banda la Sra. Montserrat Farré informa que l’àguila marcenca se la veu tot l’any, inclús a ple 
hivern i demana si es disposa d’algun mapa amb les àrees de campeig d’aquestes espècies 

El Sr. Àngel Miño comenta que és possible que hi hagi individus divagants o juvenils, però els adults 
normalment se’n van cap a l’Àfrica fent grans migracions. Pel què fa a la cartografia informa que el 
parc disposa de mapes de nidificació. 

La Sra. Gemma Gimferrer pregunta si pel Monestir de Sant Llorenç hi ha prevista alguna inversió, ja 
que calen diversos arranjaments a la teulada, la sala d’exposicions, al pati d’accés al monestir i al 
sistema de depuració. 

La Sra. Joana Barber informa que hi ha una part del pressupost reservada pel conjunt del Monestir de 
Sant Llorenç. Per altra banda recorda que la Mola és un Bé Cultural d’Interès Nacional i informa que 
per fer-hi actuacions cal obtenir tot un seguit d’informes i a més ens han requerit un Pla director. 
Informa que tot això s’ha posat en consideració del Servei de Patrimoni Arquitectònic Local de la 
Diputació de Barcelona per la importància que té aquest conjunt monumental. Recorda que l’agost de 
l’any passat hi va haver una incidència, es va fer una actuació d’urgència i abans d’acabar l’any es va 
fer una actuació provisional. Informa que l’arranjament de la teulada està previst però la Generalitat, 
tractant-se d’un BCIN, demana que es presenti un projecte del conjunt per a poder ser aprovat per 
tothom que hi tingui alguna cosa a dir i insisteix en el compromís que la provisionalitat d’aquesta zona 
de la teulada es pugui resoldre i que tota la resta es pugui començar a treballar en el marc d’aquest 
Pla director. 

El Sr. Àngel Miño demana disculpes per no haver reflectit aquesta previsió d’inversió en l’exposició de 
l’informe de gestió d’enguany. 

La Sra. Montserrat Farré pregunta quines accions s’estan portant a terme des del programa Parc a 
taula i, per altra banda, suggereix si l’EcoGranja La Roca podria aparèixer com a col·laborador en 
alguna activitat esportiva o de lleure per compensar les pèrdues que li ocasionen les rapinyaires. 
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La Sra. Joana Barber informa que el programa Parc a taula té una programació anual que es porta a 
nivell de la Gerència d’Espais Naturals i comenta que les línies de treball són els àpats temàtics i les 
fires a les que s’assisteix. 

El Sr. Josep Canals comenta que es traslladarà als companys del Parc a taula aquesta consulta de 
com es pot donar visibilitat als artesans i productors del parc i informa que hi ha tot un seguit de 
compromisos per poder-hi participar. Per altra banda comenta que es suggereix a les empreses que 
participin a la II fase de la Carta Europea de Turisme Sostenible, ja que d’aquesta manera el lligam i 
la visibilitat que es pot donar a les empreses és molt major. Els compromisos que s’adopten, tant els 
que adopten les empreses envers l’espai protegit com els que adopta el parc de cara a les empreses 
son més forts. Pel què fa al suggeriment de donar visibilitat en activitats esportives comenta que es 
pot plantejar i estudiar la possibilitat de que aquestes activitats que passen pel parc visibilitzin i donin 
a conèixer tant els valors naturals com també els dels artesans i productors que tenim al parc. 

La Sra. Joana Barber comenta que es traslladaran les consultes als companys del programa Parc a 
taula perquè es posin en contacte i per altra banda informa que els danys ocasionats per alguna 
espècie estan contemplats en les subvencions que s’atorguen cada any. 

Sense haver-hi més preguntes ni qüestions relacionades amb l’exposició de l’informe de gestió es 
dona pas a la presentació del Pla d’ús públic. 

El Sr. Josep Canals exposa que el Pla d’ús públic és un dels programes que té el parc per ordenar 
l’ús públic i d’alguna manera minimitzar el seu impacte, avaluar-lo i trobar alternatives. El Pla d’ús 
públic es va iniciar el 2006 amb un procés participatiu i va tenir una vigència de sis anys (208-2013) 
prorrogables tres més (fins el 2017). Moltes actuacions es van crear en el procés participatiu, moltes 
altres eren activitats que el parc ja desenvolupava i totes elles (95 actuacions) conformaven un 
document molt exhaustiu que mentre va ser vigent va resultar difícil de seguir. La filosofia se seguia i 
moltes de les actuacions es van anar realitzant però també pel seu gruix i per la quantitat d’actuacions 
va resultar un programa realment difícil de mantenir. Conclou que des del 2018 s’han mantingut les 
actuacions fins a dia d’avui i ara es proposa revalidar, en clau participativa, el Pla d’ús públic que es 
va iniciar llavors, però amb un document molt més executiu que ajudi en la gestió. 

 

4. Torn de paraules 

El Sr. Xavier Serret es presenta com a un dels presidents del Collserola Sport Respecte i Ciclisme, 
organització que defensa l’accés de la bicicleta tot terreny a Collserola i representants de l’associació 
IMBA (International Mountain Bicycling Association) al territori català. IMBA és una associació que té 
més de quinze anys d’història que es va fundar als Estats Units i fa uns deu anys que s’està 
implantant a Europa. L’objectiu d’IMBA és assegurar que la bicicleta tot terreny pot accedir al medi 
natural d’una manera sostenible i socialment participativa, integrada en el teixit cultural i social dels 
llocs on es porta a terme aquesta activitat. Conscient de la polèmica existent amb les bicicletes tot 
terreny al parc natural considera que aquesta polèmica no disminuirà si no es prenen accions per 
intentar integrar aquesta activitat d’una manera conciliadora. Exposa que les vendes de bicicletes 
augmenten cada any i les dues categories que més augmenten són les bicicletes tot terreny i les 
bicicletes elèctriques, concretament la subcategoria de muntanya, i a més les dades mostren que hi 
ha nous segments de la població que abans no practicaven aquesta activitat i ara la practiquen, com 
són les de les franges d’edat a partir dels quaranta anys i les dones. Per tot l’exposat proposa unes 
línies de gestió. Una seria implantar un sistema de pagament per accedir a la xarxa de corriols, 
pagament amb el qual es manté aquesta xarxa de corriols i no es creïn problemes a l’espai natural. 
Per altra banda informa que IMBA està desenvolupant un programa de formació adreçat a la gent que 
s’encarrega del manteniment de corriols perquè es faci de manera sostenible i integrats a l’espai 
natural. També informa que IMBA promou estudis d’impacte sobre la fauna. Finalment manifesta la 
voluntat de treballar conjuntament amb el parc per tal de poder integrar aquesta activitat d’una 
manera acceptable per a totes les parts, fugint de les prohibicions estrictes que condueixen a un 
comportament no massa constructiu dels usuaris. Comenta que cal tenir en compte quines són les 
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necessitats de la població de l’entorn dels espais naturals per donar opcions que facin que l’accés 
sigui raonable i sostenible. 

La Sra. Joana Barber agraeix la intervenció i celebra la participació d’aquesta associació a la 
Comissió Consultiva, associació que s’integrarà a tots els processos participatius. 

El Sr. Salvador Vives informa que darrerament s’està observant que a moltes cavitats hi ha una 
manca d’oxigen, un alt nivell d’hipòxia, i per aquest motiu sol·licita, com a mesura preventiva, que es 
pugui col·locar, a les cavitats més importants i visitades, un rètol indicador d’aquesta manca d’oxigen i 
que es tingui molta precaució a l’hora de davallar a les cavitats. 

La Sra. Joana Barber respon que en pren nota per incorporar aquesta senyalització. 

La Sra. Montserrat Farré comenta, en relació a la pràctica de la bicicleta, que el problema que tenim 
aquí és que n’hi ha moltes, ja que ens trobem en una zona molt massificada i hi ha indrets on les 
bicicletes hi fan circuits per entrenar, per tant, amb aquesta situació pregunta com es pot arribar a una 
bona convivència. 

La Sra. Joana Barber respon que és necessari i hem de ser capaços de trobar una solució. 

El Sr. Xavier Serret està totalment d’acord amb el comentari de la Sra. Montserrat Farré, hi ha un gran 
problema de convivència i d’ús i que per raons històriques no adequadament gestionat. Considera 
que hi ha solucions, a banda de la prohibició absoluta, i proposa fer una jornada monotemàtica per 
tractar aquesta problemàtica. Pel què fa al comportament d’alguns ciclistes comenta que hi ha la 
mancança d’un marc on aquesta gent s’hi sentin representats i que ells mateixos vulguin respectar. 
Informa que hi ha estudis que demostren que un cop es comença a crear aquest marc participatiu es 
van obtenint solucions. 

El Sr. Eduard Peremateu comenta que a la reunió anterior es va parlar de crear una comissió sobre el 
manual de bones pràctiques. Informa que des del Centre Excursionista de Terrassa hi ha molt interès 
en engegar aquesta comissió i pregunta quines previsions hi ha per crear aquesta comissió i 
començar a plantejar diferents propostes. 

El Sr. Àngel Miño en pren nota i respon que s’està valorant quina és la millor data per convocar-la, si 
abans de l’estiu o a primers de setembre. 

La Sra. Joana Barber agraeix la participació a tots els assistents i sense cap altra intervenció ni 
qüestió a tractar, dona per finalitzada la reunió a les 18:07 hores. 
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